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REVISTA PRESEI 
 

 

 Medicii de familie protestează: De astăzi, nu se mai dau trimiteri şi reţete compensate/ Bodog: Nu este etic şi 
normal să folosim pacienţii în negocieri 
Medicii de familie protestează, începând de miercuri, faţă de birocraţia din sistemul de sănătate, şi nu vor mai 
acorda servicii decontate de casele de asigurări de sănătate, astfel încât pacienţii nu vor mai primi trimiteri şi 
reţete compensate. 
Ministrul Sănătăţii, Florian Bodog, a declarat, miercuri, pentru MEDIAFAX, că nu consideră „etic şi normal” ca 
medicii de familie care protestează faţă de birocraţia din sistemul de sănătate să folosească pacienţii în negocieri, 
precizând că „există loc de mai bine la finanţare”. 
„90% din medicii de familie din Bucureşti au semnat actul adiţional la contractul cadru pentru următoarele trei 
luni. Noi am avut întâlniri săptămâna trecută - am participat şi eu la prima parte a întâlnirii şedinţă de guvern. Am 
identificat soluţiile la problemele pe care le mai aveau domniile lor în ceea ce priveşte debirocratizarea. Dar aşa 
cum se întâmplă de obicei, noi cum începem să discutăm despre debirocratizare şi despre accesul pacientului, 
ajungem la bani. Cu toate ca am suplimentat bugetul pentru medicina primară, domniile lor sunt nemulţumiţi. Eu 
sunt convins că exista loc de mai bine la finanţare, dar nu consider că este etic şi nici normal să ne folosim de 
pacienţi în negocieri”, a explicat Bodog. 
În urma deciziei medicilor de familie, pacienţii vor trebui să plătească pentru consultaţii, dar şi să achite integral 
reţetele eliberate de aceste cadre medicale. 
Societatea Naţională de Medicină Familiei (SNMF) şi Federaţia Naţională a Patronatelor Medicilor de Familie 
(FNPMF) anunţă că începând de miercuri, cabinetele de medicina familiei nu vor mai acorda servicii decontate de 
casele de asigurări de sănătate, ca urmare a nesemnării actelor adiţionale de prelungire a contractelor de 
furnizare de servicii de asistenţă medicală primară încheiate cu casele de asigurări de sănătate judeţene. 
„Din păcate, nu avem motive să renunţăm la această decizie. Nu am obţinut decât nişte promisiuni pentru 
rezolvarea problemelor cu care medicii de familie ne confruntăm. Nu am vrut să se ajungă aici, dar noi plătim în 
continuare chirie, asistente şi multe dări, fără să încasăm nimic. Vom consulta oamenii, adică vom face actul 
medical, aşa, pro bono, majoritatea dintre noi. Vor fi însă şi medici care vor încasa consultaţiile, pentru că nu fac 
faţă cheltuielilor. Din păcate, nu putem acorda trimiteri şi reţete compensate, pentru că aceasta este o obligaţie a 
Casei, nu a noastră. Vom da reţete simple, prin care pacienţii trebuie să-şi cumpere medicamentele”, a declarat, 
marţi, pentru MDIAFAX, Rodica Tănăsescu, preşedintele SNMF. 
Medicii de familie au protestat în data de 15 noiembrie 2017 în Piaţa Victoriei faţă de birocraţia din sistemul 
medical, acuzând faptul că din cauza multiplelor sarcini birocratice, medicii sunt puşi în situaţia de a neglija actul 
medical. Tot atunci, reprezentanţii medicilor au avut o întâlniere cu premeireul Mihai Todose şi cu ministrul 
Sănătăţii, Florian Bodog, în care li s-a promis că se vor rezolva problemele din sistem. 
„Premierul a spus atunci că ne susţine, dar în continuare nu s-a întâmplat nimic pentru debirocratizere. Am cerut 
să nu mai existe reţete verzi, albe sau galebene, ci numai albe simple electronice, şi există soluţii în acest sens. Am 
cerut să nu mai existe bilete de trimitere pe hârtie tipizată, ci tot electronice şi alte revendicări ce pot fi rezolvate. 
Din păcate, am avut doar promisiuni”, mai spune Rodica Tănăsescu. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Ministrul sănătății: Nu e corect să folosim pacienții în negocieri 
Ministrul sănătății, Florian Bodog, a comentat la Digi24 protestul medicilor de familie, pe care îi acuză că se 
folosesc de pacienți pentru a negocia cu ministerul. 
El a mai spus că în București 90 la sută dintre medicii de familie au semnat actele adiționale, ceea ce înseamnă că 
au o relație contractuală cu Casa Asigurărilor de Sănătate, și de aceea ar trebui să-și facă datoria față de pacienți.  
„Acest protest a pornit de la o serie de discuții pe care împreună cu Casa de Asigurări le-am avut. Am făcut o 
suplimentare a sumei acordate medicilor de familie. Cel puțin la nivel de București, 90 la sută dintre medicii de 
familie au semnat actele adiționate, ceea ce înseamnă că au o relație contractuală și sunt convins că își vor face 
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datoria față de pacienți. Vreau să subliniez că nu e corect să folosim pacienții în negocieri, nu cred că acesta e 
sensul, Ministerul Sănătății a avut o deschidere continuă”, a declarat Florian Bodog, la Digi24. 
Ministrul susține că s-a găsit o rezolvare pentru o parte din revendicările medicilor de familie, iar în ceea ce 
privește debirocratizarea actului medical, o parte dintre ele se vor găsi în noul contract-cadru care urmează să fie 
semnat cu Casa Națională de Asigurări. 
El a mai anunțat că ministerul pe care îl conduce are pregătită o ordonanță pentru a reglementa problemele din 
domeniul medical, inclusiv pentru medicii de familie. 
Medicii de familie protestează miercuri. Pacienţii vor putea doar să ceară o consultaţie, dar vor primi doar reţete 
simple, nu și trimiteri la specialist.  Doctorii sunt nemulţumiţi că nu au primit mai mulţi bani pentru cabinete şi că 
statul nu face nimic pentru a reduce birocraţia din sistem. 
„Hai să ne întrebăm de ce ani de zile Casele de Asigurări puneau plafoane la medicamente și oamenii nu au avut 
medicamente? Să întrebăm de ce în prezent, când trimiți pacientul să își facă analize, de cele mai multe ori, nu 
există plafon? Când îl trimiți la imagistică, la ecografie sau în altă parte, nu e plafon. Toate aceste probleme există 
și Casele de Asigurare nu au făcut nimic să le rezolve”, a punctat la Digi președintele Societății Naționale a 
Medicilor de Familie, Rodica Tănăsescu. 
(Sursa: Digi 24) 
 

 Legi controversate, în așteptare la Parlament 
2017 a fost plin de tensiuni politice. Iar începutul anului se anunţă la fel, pentru că marile motive de ceartă au 
rămas. La final de ianuarie, parlamentarii vor să modifice Codul Penal, iar Legile Justiţiei sunt în procedură de 
contestare. Alte două subiecte fierbinţi aşteaptă deznodământul. Referendumul cerut de Coaliţia pentru Familie şi 
legea privind statutul Casei Regale. 
  
În a doua parte a lunii ianuarie, Florin Iordache a anunţat că îi va convoca la Parlament pe colegii din comisia 
specială. Aleşii vor să modifice Codul penal şi Codul de procedură penală. Printre cele mai importante schimbări ar 
fi redefinirea abuzului în serviciu. 
Sunt şi alte propuneri controversate lansate în spaţiul public, iar cele mai multe îi aparţin lui Cătălin Rădulescu. 
Deputatul vrea pedepse mai mici pentru fapte de corupţie, arest la domiciliu pentru pedepsele cu închisoare de 
până la 3 ani și redefinirea acuzației de mită. Florin Iordache a declarat la finalul sesiunii că orice parlamentar e 
liber să depună amendamente. 
Florin Iordache: Nu puteam cenzura nici eu, nici liderul de grup iniţiativa parlamentară a unui coleg. Dar, printr-o 
dezbatere, le putem modifica. 
Cătălin Rădulescu a anunţat că îşi retrage unele dintre iniţiative. Codul Penal trebuie modificat, printre altele, şi 
pentru a fi pus în acord cu o directivă europeană. Dacă nu o vor face parlamentarii, ministrul Justiţiei a anunţat că 
se gândeşte la o ordonanţă de urgenţă. 
Tudorel Toader: Guvernul este îndreptăţit să dea o OUG pentru transpunerea directivei. 
Termenul-limită pentru adoptarea modificărilor este aprilie 2018. 
Un alt subiect rămas în suspans în 2017 se referă la pachetul de legi privind justiţia. Acestea au fost atacate la CCR 
de opoziţie. Mai pot fi contestate şi de către preşedinte când ajung pe masa lui. Aşadar, nimic nu a rămas bătut în 
cuie. 
Aleşii au decis înfiinţarea unei secţii speciale care sa îi ancheteze pe magistraţi, au întărit substanţial autonomia 
inspecţiei judiciare şi i-au luat preşedintelui multe din atribuţiile privind numirea procurorilor şi judecătorilor şefi. 
Florin Iordache s-a declarat mulţumit. Călin Popescu Tăriceanu ar fi vrut şi mai multe schimbări. 
Referendumul cerut de Coaliţia pentru Familie aşteaptă rezolvare în Parlament. A fost susţinut puternic de PSD. 
Florin Iordache anunţase, la început de toamnă, că în noiembrie ar putea fi organizat. PSD a făcut pasi înapoi. 
Legea e la parlament,dar nu a fost adoptată. 
Şi statutul Casei Regale este sub semnul întrebării. Premierul a anunţat că nu este de acord ca Palatul Elisabeta să 
ajungă în proprietatea Familiei Regale. Pot să îl închirieze, spune Mihai Tudose. Călin Popescu Tăriceanu susţine 
însă că palatul ar trebui să poată fi folosit de Casa Regală, în continuare, fără a da bani statului român. 
(Sursa: Digi 24) 
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 Florin Iordache, anunț de ULTIMĂ ORĂ despre modificarea Codului Penal 
Deputatul PSD Florin Iordache, președintele Comisiei speciale pentru legislația din domeniul justiției, anunță că 
dezbaterile pe tema modificărilor la Codul Penal, Codul de Procedură Penală și Codul de Procedură Civilă vor fi 
reluate abia la sfârșitul lunii ianuarie. 
”Deocamdată asteptăm (amendamente la proiectele de lege-n.r.). Ţinem cont de Directiva UE privind prezumpţia 
de nevinovăţie, de Deciziile CCR. Încă aşteptăm amendamente. Nu s-a grabit, încă, nimeni să depună 
amendamente. Pe final de ianuarie probabil că vom face şedinţă”, a declarat preşedintele Comisiei speciale 
privind domeniul justiţiei, deputatul PSD Florin Iordache, pentru MEDIAFAX. 
Preşedintele Comisiei speciale, Florin Iordache, a precizat că vor fi elaborate proiecte pentru modificarea Codului 
Penal, a Codului de procedură penală şi a Codului de procedură civilă. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 LOVITURĂ pentru bugetari: Nu TOŢI vor primi norma de hrană care înlocuieşte tichetele de masă 
În 2018, bugetarii nu vor mai putea primi tichete de masă, întrucât acordarea acestora va fi abrogată, potrivit noii 
legi a salarizării bugetare. În locul tichetelor de masă va fi acordată o indemnizaţie de hrană, însă, pe parcursul 
anului viitor, doar bugetarii din sistemul sanitar care au primit în 2017 tichete de masă vor putea beneficia efectiv 
de această indemnizaţie, în timp ce ceilalţi bugetari vor fi nevoiţi să aştepte până în 2019, cel puţin, scrie România 
TV. 
Cuntumul lunar al indemnizaţiei va reprezenta a 12-a parte din două salarii de bază minime brute pe ţară 
garantate în plată, potrivit unui act normativ publicat recent în Monitorul Oficial. 
În prezent un salariat din doi primeşte tichete de masă. De la 1 ianuarie situaţia se va schimba, iar numărul 
persoanelor care beneficează de astfel de tichete ar putea scădea semnificativ.Cauza principală este modificarea 
sistemului de impozitare a firmelor cu cifra de afaceri sub un milion de euro.De asemenea, noţiunea de 
impozitare a profitului şi cea de deductabilitate a cheltuielilor va dispărea. 
Articolul 18 din legea salarizării este cel care reglementează indemnizaţia de hrană. Acesta prevede ca ordonatorii 
de credite să acorde "indemnizaţii de hrană anuale la nivelul a două salarii de bază minime brute pe ţară 
garantate în plată, cu excepţia personalului din sectorul de apărare naţională, ordine publică şi siguranţă 
naţională care, potrivit legii, beneficiază de drepturi de hrană, potrivit Ordonanţei Guvernului nr. 26/1994 privind 
drepturile de hrană, în timp de pace, ale personalului din sectorul de apărare naţională, ordine publică şi 
siguranţă naţională, republicată". 
De asemenea, articolul 44 de lege prevedea abrogarea unor dispoziţii, una dintre ele fiind referitoare la acordarea 
tichetelor de masă salariaţilor din sistemul bugetar. 
(Sursa: Romania TV) 
 

 Cresc pensiile. Anunț neașteptat făcut de ministrul Muncii 
"Pensiile cresc în 2018, cum au crescut şi anul acesta. Pentru acest an, avem în plan şi adoptarea legii pensiilor 
care a suferit o amânare anul acesta...Nu scade nicio pensie, dar cei cu pensii speciale vor alege una dintre ele. Cei 
care sunt în această situaţie vor trebuie să opteze pentru o pensie pe care o doresc, probabil pe cea mai mare. 
Punctul de pensie va creşte la 1.100 de lei şi este prognozat ca până în 2020, punctul de pensie să ajungă la 1.775 
de lei. Vom reduce automat din deficitul pe care îl avem la sistemul de pensii şi asta ne va ajuta", a spus ministrul 
Muncii, Lia Olguţa Vasilescu. Vasilescu într-o intervenție TV. 
O parte din bugetari vor avea însă salariile scăzute în acest an, potrivit ministrului. 
"Am spus că la o mică parte din bugetari vor scădea salariile. Sunt, în general, cei cu funcţii de conducere, unde 
oricum salariile sunt foarte mari, pentru că sindicatele au negociat bine. Oricum, dezechilibrele sunt foarte mari. 
Era clar că nu putea să continue aşa. Abia în 2022, sistemul va fi complet echilibrat şi toţi vor avea salarii egale 
pentru muncă egală. Trecerea contribuţiilor de la angajator la angajat nu scade salariile. Dar salariile pot scădea, 
dacă angajatorul vrea să le scadă. Nu au nicio legătură cu transferul contribuţiilor dintr-o parte în alta", a declarat 
Olguţa Vasilescu. 
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Pensia minimă creşte la 640 lei. Ordonanța adoptată de Guvern prevede și creșterea pensiei minime de la 520 de 
lei la 640 de lei, dar și a punctului de pensie de la 1.000 de lei la 1.100 de lei, începând cu 1 iulie 2018. 
(Sursa: Realitatea) 
 

 De la 1 ianuarie s-au schimbat banii. Cum arată bancnotele puse în circulaţie de BNR 
BNR a pus în circulaţie, începând cu 1 ianuarie 2018, bancnote şi monede cu noua stemă a ţării, care include 
coroana pe capul acvilei de aur. 
Bancnotele cu noua stemă vor avea înscrisă pe avers data de "1 ianuarie 2018". 
Toate celelalte elemente grafice ale bancnotelor şi monedelor cu noua stemă, caracteristicile acestora, precum şi 
elementele de siguranţă vor fi aceleaşi cu ale celor aflate în circulaţie, precizează comunicatul. 
va reveni în însemnele oficiale, potrivit unei  
"Scutul mare, pe albastru, are o acvilă de aur cu capul spre dreapta încoronată, cu ciocul şi ghearele roşii, cu 
aripile deschise, ţinând în cioc o cruce ortodoxă din aur, în gheara dreaptă o sabie, iar în gheara stângă un 
buzdugan", prevede legea emisă în luna iulie 2016, act normativ care are obligă autorităţile publice să facă 
această modificare în stemele şi sigiile existente, până la data de 31 decembrie 2018. 
Bancnotele şi monedele cu noua stemă vor fi lansate în circulaţie în mod eşalonat. 
Pentru principele Carol I s-a confecţionat o coroană din oţelul unuia dintre tunurile turceşti capturate de români 
la Plevna, în timpul războiului de independenţă din 1877. Tunul era unul foarte modern pentru vremea sa, fiind de 
fabricaţie germană, marca Krupp. 
"Coroana de oţel a României a fost confecţionată la Arsenalul Armatei, situat pe Dealul Spirii din Bucureşti. 
Aceasta are forma obişnuită a coroanelor regale: un cerc frontal din oţel decorat cu romburi şi perle din oţel. De la 
marginea superioară a cercului se ridică opt fleuroane mari continuate cu opt cercuri perlate care se unesc în 
mijloc într-un glob în care se află Crucea «Trecerea Dunării». Cu aceeaşi coroană s-a încoronat şi Regele 
Ferdinand, la Alba Iulia, în octombrie 1922", potrivit Muzeului de Istorie a României din Bucureşti (MNIR). 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Schimbări majore în educaţie. Ce materii NOI vor studia liceeni din România 
Ministerul Educației a pus în dezbatere publică trei variante noi de planuri-cadru pentru liceu. Materiile opționale 
vor fi mai multe ca până acum și se va pune accent pe curriculum la decizia școlii. 
Liceenii ar putea studia Teoria cunoaşterii, Inteligenţă ecologică, Finanţe personale, Fotografie digitală sau 
Public speaking, drept opţionale, potrivit planurilor-cadru pentru învăţământul liceal, lansate în consultare 
publică de Ministerul Educaţiei. 
 
Ministerul Educaţiei Naţionale (MEN) şi Institutul de Ştiinţe ale Educaţiei (ISE) au lansat o primă etapă a procesului 
de consultare publică privind planurile-cadru pentru învăţământul liceal, filiera teoretică, prin prezentarea a trei 
variante, scrie MEDIAFAX. 
„Toate cele trei variante au urmărit eliminarea unor incoerenţe/dezechilibre existente în planurile actuale şi 
dezvoltarea ocaziilor de învăţare semnificative din perspectiva aşteptărilor elevilor care au optat pentru un 
anumit profil/specializare. Principiul urmărit a fost acela de a asigura un trunchi comun până la clasa a X-a, care să 
permită tuturor elevilor care vor finaliza învăţământul obligatoriu deţinerea la nivel funcţional a celor opt 
competenţe-cheie", conform argumentelor pentru planurile-cadru puse în dezbatere. 
Prima variantă propusă este cea mai apropiată de actualele planuri-cadru de învăţământ aflate în vigoare, dar 
echilibrează alocările la nivel de arii/discipline, conform sursei menţionate. 
„Deşi nu sunt incluse discipline noi, care să promoveze abordări integrate, de tipul opţionalului integrat la nivelul 
mai multor arii curriculare, asemenea abordări se vor putea regăsi la nivelul programelor şcolare pentru 
disciplinele obligatorii şi al programelor şcolare pentru CDS (Curriculum la decizia şcolii - n.red.)", motivează 
iniţiatorii propunerii. 
Cea de-a doua variantă propune modificări mai ample faţă de actualele planuri-cadru de învăţământ aflate în 
vigoare, prin alocarea unui număr de ore diferit pe arii/discipline. 
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„Prin CD (Curriculum diferenţiat - n.red.) se asigură o specializare accentuată, alocându-se un număr suplimentar 
de ore, în raport cu planul cadru actual, pentru disciplinele din aria curriculară care definesc specializarea 
respectivă", potrivit argumentaţiei. 
Ultima variantă reprezintă varianta care acordă o mai mare putere de decizie şcolilor în definirea parcursului 
educaţional al elevilor, fiind indicat un număr minim-maxim de ore în cazul disciplinelor din CD/CDS. 
„Introduce elemente de inovaţie mai profundă în planul de învăţământ, oferind posibilităţi de extindere a 
domeniilor de specializare. Întăreşte rolul disciplinelor opţionale în conturarea profilui/specializării. Asigură o 
identitate clară la nivel de arii curriculare, o reprezentare echilibrată a acestora, asigurând un TC relevant la nivel 
de profil de formare, filieră, profil şi specializare şi o flexibilitate crescută la nivelul CD+CDS, garantând un total fix 
de ore pentru curriculumul stabilit la nivelul şcolii", se arată în propunerile existente în cazul acestei variante. 
De asemenea, se doreşte întărirea potenţialului formativ al unor discipline precum Artele sau Educaţia fizică. 
„Reprezintă o variantă inovativă care va necesita un efort de adaptare la nivel de şcoli", conform sursei citate. 
Iniţiatorii propunerilor recomandă o serie de opţionale pentru specializarea Matematică-informatică şi Ştiinţele 
naturii: Astronomie, Inteligenţă ecologică, Descoperiri ştiinţifice, Istoria ideilor şi descoperirilor, Repararea 
calculatoarelor, Producţie audio, Chimie şi alimentaţie, Inventică, Geologie, Spaţiu şi timp, Biologie 
marină/Ecosisteme marine, Geologie, Apa şi viaţă, Artă şi tehnologie, Design şi tehnologie, Fotografie digital, 
Multimedia sau Şah. 
În cazul disciplinelor opţionale pentru specializarea Filologie şi Ştiinţe sociale se propun: Educaţie media, Teoria 
cunoaşterii, Design interior, Scriere ficţională/creativă, Dramă/teatru /teatru educaţional, Discurs public/Public 
speaking, Jurnalism, Elemente de etnografie şi folclor, Artă şi comunicare, Instituţii europene, Istoria ideilor 
religioase, Antopologie socială şi culturală, Cercetare şi documentare, Finanţe personale, Etică aplicată, Istoria 
Filozofiei, Dimensiunea de gen de-a lungul istoriei, Dezvoltarea umană, Tehnici de învăţare, Societate şi cultură, 
Statistică aplicată în ştiinţele sociale, Corpul uman în artă şi cultură, Arheologie. 
Consultarea publică va include şi întâlniri cu elevi, părinţi, cadre didactice, reprezentanţi ai societăţii civile, 
organizate la nivel regional/judeţean. 
„Opiniile argumentate şi sugestiile participanţilor vor sprijini în mod esenţial luarea unei decizii pe acest subiect. 
Adoptarea noilor planuri de învăţământ va permite demararea procesului de elaborare a unor noi programe 
şcolare pentru liceu şi implementarea, în premieră, a unui model unitar de proiectare bazat pe competenţe la 
nivelul învăţământului primar, gimnazial şi liceal", conform sursei menţionate. 
(Sursa: Realitatea) 
 

 Sirenele răsună din nou miercuri în România 
 
Primul exerciţiu din 2018 pentru testarea şi verificarea sistemului de înştiinţare, avertizare şi alarmare a populaţiei 
în situaţii de protecţie civilă are loc astăzi. Sirenele de alarmare publică vor fi activate în toate judeţele. Exerciţiul 
are loc între 10.00 şi 11.00. 
Potrivit IGSU, între orele 10.00 şi 11.00 în toate judeţele României vor avea loc exerciţii pentru verificarea 
funcţionării mijloacelor de alarmare a populaţiei. Vor fi centralizate permanent datele privind starea 
echipamentelor de avertizare şi alarmare. Unul dintre obiective e şi pregătirea continuă a autorităţilor 
administraţiei publice locale. 
Astfel de exerciţii au loc, începând din luna august 2017, în prima zi de miercuri a fiecărei luni. În cadrul 
exerciţiului, semnalele de alarmă au următoarele semnificaţii, în funcţie de durata acestor, informeaza jurnalul.ro. 
(Sursa: jurnalul.ro) 
 

 Schimbări în Programul Prima Casă, de la 1 ianuarie 
Băncile care acordă credite pentru „Prima Casă” vor fi evaluate de la 1 ianuarie în funcție de noi criterii 
destinate să diminueze riscul de neplată. 
Noi criterii de evaluare a finanţatorilor vor fi introduse în programul "Prima Casă" din 1 ianuarie 2018, când vor 
intra în vigoare procedura şi criteriile de evaluare anuală a modului de utilizare a plafoanelor de garantare de 
către finanţatorii participanţi la acest program, potrivit Ministerului Finanţelor. 
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Din 1 ianuarie 2018, vor intra în vigoare procedura şi criteriile de evaluare anuală a modului de utilizare a 
plafoanelor de garantare de către finanţatorii participanţi în cadrul programului "Prima casă". 
Potrivit Ministerului Finanţelor, pe lângă ritmul de utilizare a plafoanelor alocate anterior şi condiţiile de acordare 
a creditelor, în cadrul programului s-a avut în vedere introducerea unor criterii noi care să stimuleze acordarea de 
către instituţiile finanţatoare a produselor de creditare standard fără implicarea garanţiilor de stat, precum şi 
adoptarea unui management al riscului prudent la nivelul băncilor care să limiteze riscul de neplată, dar şi o mai 
bună gestionare a procesului de acordare a creditelor în cadrul programului. 
Astfel, criteriile care vor fi avute în vedere la evaluarea anuală a modului de utilizare a plafoanelor de garantare 
după aplicarea criteriului privind ponderea garanţiilor acordate de fiecare finanţator în totalul garanţiilor acordate 
în anul precedent, sunt următoarele: raportul între volumul finanţărilor garantate acordate în cadrul 
programului şi volumul creditelor pentru locuinţe acordate de finanţatori persoanelor fizice, negarantate de către 
stat în anul precedent; raportul între numărul total al garanţiilor plătite finanţatorilor de la începutul programului 
şi până la data de 31 decembrie a anului precedent şi numărul total al garanţiilor acordate de la începutul 
programului şi până la data de 31 decembrie a anului precedent şi raportul dintre numărul 
garanţiilor/promisiunilor de garantare acordate de FNGCIMM după ce solicitările de acordare au fost invalidate 
cel puţin o dată, înregistrate de un finanţator participant în program în anul precedent si numărul total al 
solicitărilor de garantare aprobate de FNGCIMM în anul precedent. 
Fiecărui criteriu îi va corespunde un punctaj diferenţiat, în funcţie de mărimea rapoartelor aferente criteriilor, iar 
prin însumarea punctelor atribuite fiecărui criteriu se va obţine punctajul final care va determina procentul de 
ajustare a plafonului alocat. 
Evaluarea anuală a modului de utilizare a plafoanelor de garantare alocate finanţatorilor participanţi în cadrul 
programului "Prima casă" se efectuează pe baza raportărilor transmise de către finanţatori şi a datelor existente 
în evidenţele FNGCIMM incidente programului. 
Programul Prima Casă, prin care statul garantează credite destinate achiziţiei sau construcţiei de locuinţe, a fost 
introdus în 2009, într-un context în care piaţa imobiliară era blocată din cauza crizei financiare. 
Garanţiile se acordă numai în lei, de către finanţatorii care au optat pentru a prelua 50% din riscurile asumate de 
stat. De la începutul anului 2016 până la finalul lunii noiembrie au fost acordate prin acest program 32.747 
garanţii, în valoare totală de 3,1 miliarde lei, ceea ce înseamnă credite de 6,2 miliarde lei. 
(Sursa: Digi 24) 
 

 Preţurile petrolului au început anul 2018 în creştere 
Preţurile petrolului au început tranzacţiile în noul an în creştere, după ce în 2017 au înregistrat o evoluţie 
pozitivă pentru al doilea an consecutiv, avansul fiind susţinut de stagnarea activităţilor de exploatare din 
Statele Unite şi de protestele anti-guvernamentale din Iran, transmite Bloomberg. 
Contractele futures pentru ţiţei au urcat cu 0,4% la New York, după un avans de 3,3% consemnat săptămâna 
trecută. Producătorii americani au menţinut numărul platformelor extractive la 747, a anunţat vineri compania de 
servicii industriale Baker Hughes, informează News.ro. 
În Iran, protestele anti-guvernamentale declanşate joi în oraşul Mashhad, din nord-estul ţării, care iniţial au avut 
motivaţie economică, s-au extins pentru a include nemulţumiri împotriva liderilor religioşi şi a forţelor de 
securitate. Protestatarii s-au ciocnit cu forţele de ordine, iar numărul victimelor a crescut. 
Iranul este al treilea mare producător de petrol membru al OPEC. Preţurile petrolului şi-au continuat redresarea 
anul trecut, de la un minim atins în urmă cu mai mult de doi ani, datorită unui acord convenit de statele membre 
ale OPEC şi alţi producători din afara organizaţiei, între care şi Rusia, pentru reducerea livrărilor. 
Cotaţia petrolului american West Texas Intermediate, cu livrare în februarie, a urcat cu 24 de cenţi, la 60,66 dolari 
pe baril. Volumul tranzacţiilor a fost cu circa 13% mai ridicat faţă de media ultimelor 100 de zile. Preţul a urcat 
vineri cu 58 de cenţi, la 60,42 dolari pe baril, încheind anul în creştere cu peste 12%. 
Preţul petrolului Brent, de referinţă la bursa din Londra, cu livrare în martie, a crescut cu 32 de cenţi, respectiv cu 
0,5%, la 67,19 dolari pe baril. Contractele cu termen pe o lună pentru petrolul Brent au avansat cu circa 18% în 
2017, înregistrând o evoluţie ascendentă pentru al doilea an consecutiv. 
(Sursa: news.ro) 
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 Republica Moldova: Curtea Constituţională a decis suspendarea unor prerogative ale lui Igor Dodon/ În 
replică, preşedintele acuză instituţia de jocuri în favoarea guvernării democrate 
Curtea Constituţională a Republicii Moldova a decis, marţi, suspendarea atribuţiilor preşedintelui Igor Dodon 
privind numirea miniştrilor, în urma examinării unei sesizări depuse de către un grup de deputaţi ai Partidului 
Democrat, relatează site-ul Unimedia. 
Curtea a constatat că "preşedintele se află în imposibilitatea îndeplinirii mandatului, din cauza refuzului deliberat 
de a-şi exercita obligaţia constituţională". 
Decizia a fost luată după ce Igor Dodon a respins pentru a doua oară candidaturile la funcţiile de miniştri propuse 
de către Guvern. 
Prerogativele prezidenţiale în acest sens urmează să fie preluate de către preşedintele Parlamentului, Andrian 
Candu. 
Acesta va emite decretele de numire a celor şapte miniştri noi: Ministrul Sănătăţii, Muncii şi Protecţiei Sociale – 
Svetlana Cebotari, Ministrul Justiţiei – Alexandru Tănase, Vicepremier pentru Integrare Europeană – Iurie Leancă, 
Ministrul Economiei – Chiril Gaburici, Vicepremier pentru Reintegrare – Cristina Lesnic, Ministrul Agriculturii – 
Liviu Volconovici, Ministrul de Externe – Tudor Ulianovschi. 
Igor Dodon: Curtea Constituţională a devenit ostatica propriilor decizii neinspirate 
Preşedintele moldovean Igor Dodon a declarat, marţi, după ce a fost i-au fost suspendate unele prerogative, că 
decizia Curţii Constituţionale este una "neinspirată", iar membrii Curţii "au acceptat să joace aşa cum le dictează 
guvernarea democrată". 
 
"Curtea Constituţională a devenit ostatica propriilor decizii neinspirate, a precedentelor pe care le-a creat. Este 
evident pentru toată lumea că membrii CC au acceptat să <<joace>> aşa cum le dictează guvernarea democrată. 
Acum CC este nevoită să ia în continuare decizii controversate, la limita legii şi dincolo de limita bunului simţ. Era 
de aşteptat că CC va repeta trucul politic din 17 octombrie a.c., când Preşedintele ţării a fost suspendat, pentru a fi 
învestit în funcţie ministrul apărării Sturza. Sunt iarăşi încălcate grav procedurile legale. În mod normal, la CC 
trebuia să se adreseze Guvernul prin hotărîre de Guvern, sau Parlamentul prin hotărîrea Parlamentului. Dar s-au 
adresat prin sesizarea a doar cîţiva deputaţi. Deci guvernarea a ales calea simplistă şi abruptă, o cale înjositoare 
chiar şi pentru miniştrii propuşi", a transmis Dodon prin intermediul contului de Facebook. 
"Aceşti miniştri intră în Guvern pe uşa din spate, fiind lipsiţi de legitimitatea şi credibilitatea cuvenite. Prin decizia 
de azi, CC a trecut definitiv în zona gri a democraţiei şi a statului de drept. Curtea şi-a reconfirmat imaginea de 
instrument politic docil, nu de organ constituţional. Este o cădere dezonorantă şi regretabilă pentru un stat care se 
vrea democrat. Cît priveşte poziţia mea, am decis să nu cedez, decît să explic apoi ani de zile de ce am numit în 
funcţie o garnitură de miniştri compromişi. Iar partea bună în toată această chestiune este că guvernarea se 
compromite din nou în ochii cetăţenilor. Ceea ce o va dezavantaja mult în acest an electoral", a mai spus 
preşedintele moldovean. 
Partidul Democrat a anunţat, la sfârşitul lunii decembrie, că şapte dintre cei 13 membri ai Guvernului vor fi 
schimbaţi. 
Liderul PD, Vlad Plahotniuc, a afirmat că guvernul urmează să fie reprezentat de către tehnocraţi, pentru a avea o 
mai mare independenţă. La mijlocul lunii octombrie, Curtea Constituţională a statuat că preşedintele Republicii 
Moldova are dreptul să verifice dacă un candidat propus de către premier corespunde pentru o funcţie, însă nu 
are drept de veto faţă de propunerea prim-ministrului. 
Ulterior, învestirea lui Eugen Sturza în funcţia ministru al Apărării a fost făcută de către preşedintele 
Parlamentului, Andrian Candu, după ce Igor Dodon a fost suspendat temporar de către Curtea Constituţională. 
Potrivit Constituţiei Republicii Moldova, refuzul deliberat al preşedintelui ţării de a-şi îndeplini obligaţia 
constituţională de numire a propunerii repetate a prim-ministrului constituie o încălcare gravă a obligaţiilor sale 
constituţionale şi poate fi considerată o situaţie în care preşedintele este în imposibilitate de a-şi exercita 
atribuţiile. Drept urmare, interimatul în astfel de situaţii este asigurat de către preşedintele Parlamentului sau de 
către prim-ministru. 
(Sursa: Mediafax) 
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 La limita războiului NUCLEAR! Trump și Kim Jong-Un se amenință reciproc: 'Butonul meu nuclear este mai 
mare şi mai puternic' 
Preşedintele american Donald Trump l-a ironizat marţi pe omologul său nord-coreean, afirmând că are un buton 
nuclear "mai mare şi mai puternic" decât Kim Jong-Un, relatează France Presse, potrivit Agerpres. 
 
"Liderul nord-coreean Kim Jong-Un tocmai a afirmat că 'butonul nuclear este pe biroul său în permanenţă', 
informaţi-l că eu am de asemenea un buton nuclear şi acesta este mult mai mare şi mai puternic decât al lui. Şi el 
funcţionează", a scris pe Twitter preşedintele american. 
 
 
Kim Jong-Un se servise de discursul adresat naţiunii de Anul Nou pentru a repeta că ţara sa este un stat nuclear 
deplin, avertizând că el are în permanenţă la îndemână "butonul atomic".  
 
Conducătorul nord-coreean a făcut în paralel o deschidere în direcţia Coreei de Sud, explicând că Phenianul ar 
putea participa la Jocurile Olimpice de Iarnă în această ţară.  
 
Washingtonul a respins marţi perspectiva negocierilor între Coreea de Nord şi Coreea de Sud, ca fiind o simplă 
"cârpeală", avertizând că SUA nu vor accepta niciodată o Coree de Nord dotată cu arma nucleară.  
 
SUA nu "vor lua în serios nicio întrevedere dacă ea nu se referă la interzicerea tuturor armelor nucleare în Coreea 
de Nord", indicase ambasadoarea americană la ONU, Nikki Haley, înaintea ultimelor mesaje pe Twitter ale lui 
Donald Trump. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Aflată la președinția UE, Bulgaria respinge legea anticorupţie cerută de Bruxelles 
Bulgaria şi-a început mandatul la şefia Uniunii Europene prin respingerea legii anticorupţie, pe care o cereau 
insistent oficialii de la Bruxelles. Preşedintele Bulgariei, Rumen Radev, şi-a folosit dreptul de veto pentru a refuza 
legea anticorupţie, pe care o consideră prea slabă şi, mai mult, este de părere că pune piedici luptei contra acestui 
fenomen. 
Noua lege prevede înfiinţarea unei singure instituţii care să combată corupţia. Liderul de la Sofia a decis 
retrimiterea documentului în Parlament, pentru a fi îmbunătăţit. 
Potrivit Transparency International, Bulgaria este ţara în care nivelul corupţiei este cel mai ridicat din întreaga 
Uniune Europeană. 
În raportul Comisiei Europene de anul trecut, se remarca faptul că cele mai puţine progrese întregistrate în 
Bulgaria au fost cele în lupta contra corupţiei. 
Radev a acţionat la numai o zi după ce Bulgaria, cea mai săracă ţară din UE, a preluat preşedinţia semestrială a 
blocului comunitar european. Este pentru prima dată când statul balcanic are acest rol de când a aderat la UE, la 1 
ianuarie 2007. 
Bulgaria, monitorizată de Bruxelles  încă de la aderarea la UE - ca și România - în privința justiției, a făcut progrese 
slabe în ceea ce priveşte eliminarea corupţiei şi a crimei organizate şi Comisia Europeană, executivul UE, a mustrat 
în repetate rânduri această ţară pentru că nu a condamnat oficialii corupţi, notează Reuters, preluată 
de Agerpres. 
 
Măsurile prevăzute de legea aprobată de parlament în urmă cu două săptămâni includ crearea unei unităţi 
speciale anticorupţie care să investigheze persoanele ce ocupă posturi importante în stat, precum şi averile lor şi 
conflictele de interese. 
 
„Cred că legea adoptată nu numai că nu creează o bază legală adecvată pentru combaterea corupţiei, dar chiar va 
face dificilă combaterea” acestui fenomen, a declarat Radev, care a câştigat alegerile prezidenţiale în noiembrie 
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2016, după ce în campanie fusese acuzat de adversarii politici că este pro-rus. Preşedintele Bulgariei este ales prin 
vot popular. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 ERDOGAN va efectua vineri o vizita la Paris in speranta restabilirii relatiilor cu UE 
 
Preşedintele turc Recep Tayyip Erdogan se va deplasa la Paris vineri pentru a se întâlni cu omologul său francez 
Emmanuel Macron, într-un moment în care Ankara pare să dorească să-şi restabilească relaţiile cu Uniunea 
Europeană după ce acestea au traversat o gravă criză în 2017, informează miercuri France Presse. 
 
Această vizită, cea mai importantă a şefului statului turc într-o ţară a UE după puciul eşuat din iulie 2016, va avea 
avea în centru dosarele regionale, precum conflictul sirian şi statutul Ierusalimului, dar Parisul dă asigurări că 
problema drepturilor omului va fi de asemenea abordată. 
 
De fapt, amploarea epurărilor efectuate de Ankara după tentativa de lovitură de stat i-a atras numeroase critici 
din partea partenerilor săi europeni, în special din partea Berlinului, ducând practic la o sistare a negocierilor în 
curs asupra candidaturii de aderare a Turciei la UE. 
 
Peste 140.000 de persoane au fost destituite şi suspendate şi peste 55.000 au fost arestate, între care cadre 
universitare, jurnalişti şi militanţi pro-kurzi. 
 
Cancelarul german Angela Merkel a anunţat chiar la începutul lunii septembrie că este în favoarea unei sistări a 
acestor negocieri, în timp ce Emmanuel Macron a invitat câteva zile mai târziu la "evitarea rupturii" între UE şi 
Turcia, calificând această ţară drept un "partener esenţial". Dar el şi-a exprimat totuşi îngrijorarea faţă de "derive 
preocupante" din partea autorităţilor turce. 
 
Erdogan a declarat săptămâna trecută că vrea să "aibă relaţii bune cu UE şi cu ţările din UE", cu scopul de a 
"reduce numărul inamicilor şi a creşte numărul prietenilor" Turciei. 
 
El a salutat în special sprijinul Parisului, dar şi al Berlinului, faţă de condamnarea fermă a recunoaşterii 
Ierusalimului drept capitală a Israelului de către Washington. 
 
"Ele nu ne-au lăsat singuri în această problemă", spusese Erdogan. 
 
"Apropiindu-se de Franţa, ţară majoră a UE, Turcia încearcă să dea un nou elan candidaturii sale europene, mai 
ales într-un moment în care ţara se confruntă cu numeroase dificultăţi în Orientul Mijlociu (Siria, Irak) şi cunoaşte 
tensiuni diplomatice cu SUA", analizează Jana Jabbour, doctor asociat la CERI/Sciences Po, autoare a studiului 
"Turcia, invenţie a unei diplomaţii emergente" (CNRS, 2017). 
 
Aceasta este prima vizită a preşedintelui turc în Franţa de la alegerea lui Emmanuel Macron în mai 2017, dar cei 
doi şefi de stat au avut deja ocazia să se întâlnească în cursul unor summituri internaţionale. 
 
Emmanuel Macron desfăşoară de la alegerea sa o diplomaţie hiperactivă cu scopul de a impune Franţa pe scena 
internaţională, revendicând un "discurs al adevărului şi al pragmatismului" cu omologii săi internaţionali, precum 
rusul Vladimir Putin sau americanul Donald Trump. 
 
De partea franceză, este vorba astfel - potrivit analiştilor - de a întări cooperarea cu Turcia în dosare precum lupta 
împotriva terorismului şi criza migranţilor. 
 
"Emmanuel Macron negociază cu Ankara în mod pragmatic: consideră că Turcia este un partener esenţial pentru 
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Împreună vom fi mai puternici                         

 
Europa în aceste dosare, el încearcă să-l angajeze pe Erdogan şi să construiască un nou raport cu Turcia, bazat pe 
interese reciproce", explică experta Jabbour, potrivit căreia "Macron nu va sacrifica relaţiile turco-franceze pe 
altarul apărării drepturilor omului". 
 
Potrivit istoricului şi politologului Samim Akgönül, profesor la Universitatea din Strasbourg, şeful statului turc se 
duce la Paris "în absenţa a ceva mai bun", pentru că Ankara ar fi preferat - potrivit lui - o vizită la Berlin cu scopul 
de a restabili relaţiile cu UE. 
 
"El trebuia să înceapă de undeva", apreciază el, puţin optimist cu privire la posibilitatea unei detensionări a 
relaţiilor cu Bruxellesul în 2018. "Se poate vedea o schimbare în discurs, dar eu nu cred că din punct de vedere 
structural relaţiile pot avansa", afirmă el. 
 
În afară de problemele politice, cei doi şefi de stat ar urma să abordeze probleme economice, dorind să întărească 
relaţiile între ţările lor în acest domeniu. Purtătorul de cuvânt al preşedinţiei turce, Ibrahim Kalin, a declarat într-
un comunicat publicat duminică faptul că Franţa este "un aliat de prim-plan" şi "un important partener economic 
şi comercial". 
 
În 2016, schimburile comerciale între cele două ţări se ridicaseră la 13,38 miliarde de dolari, potrivit cifrelor 
Ankarei. 
 
De altfel, Turcia a semnat în noiembrie o scrisoare de intenţie cu Franţa şi Italia, deschizând calea cumpărării de 
către Ankara a unor rachete sol-aer de la consorţiul franco-italian Eurosam. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
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